

全国 200 所学校联合推荐的 最佳励志读物





值得一生品读的

名人妙语

zhideyishengpindude mingrenmiaoyu

₩ 内蒙古文化出版社

值得一生品读的

名人妙语

zhideyishengpindude mingrenmiaoyu



@ 内蒙古文化出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

名人妙语/小雨编著. 一呼伦贝尔: 内蒙古文化出版社, 2005.1 (2010.6 重印)

(人生座右铭丛书:5)

ISBN 978 -7 -80506 -682 -0

I. 名… II. 小… III. 格言 - 汇编 - 世界 IV. H033 中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2004) 第 120335 号

人生座右铭丛书(1-5)

名人妙语

小雨 编著

发 行: 内蒙古文化出版社

社 址: 呼伦贝尔市海拉尔区河东新春街4付3号

网 址: WWW. SHUSHANG. COM 邮 编: 021008

印 刷: 北京通州富达印刷厂

责任编辑: 宝力高

开 本: 720×960 毫米 1/16

印 张: 14

字 数: 200 千字

印 次: 2010 年 6 月第 2 版第 1 次印刷 书 号: ISBN 978 -7 -80506 -682 -0

定 价: 27.80元



录 目

人生之旅篇

人生最美好的,就是在你停止生存时,也还能以你所创造 的一切为人民服务。

Life is the most beautiful, for even when you are no longer you call still serve tlle people with what you have created.

——奥斯特洛夫斯基

人	生	(002)
生	命	(007)
生	死	(012)
青	春	(013)
惜	时	(017)
童	年	(022)
青	年	(024)
少	女·······	(028)
个	性	(030)
人	格	(033)
价	值	(036)
尊	, NIE	(041)
自	尊	(043)
自	爱	(046)
自	重	(048)
自	强	(050)



命运机遇篇

从最高地位上跌落下来,那变化是可悲的;但命运的转机 却能使穷困的人欢笑。

A fall from the highest position is a pitiable change, but a change in destiny can made the poor laugh.

——莎士比亚

命	运	(057)
幸	福	(061)
荣	誉	(067)
自	由	(069)
健	康	(071)
机	遇	(074)
幸	运	(078)
逆	境	(080)

生活点滴篇

生活的美妙就在于它的丰富多彩,要使生活变得有趣,就要不断地充实它。

The wonder of life lies in its colorfulness. To make life more in-teresting, we have to enrich it continuously.

——高尔基

生	活	(083)
享	受	(088)
家	庭	(090)
饮	食	(093)



穿	着	(095)
情	趣	(098)
品	味	(099)
金	钱	(101)
财	富	(104)
消	费	(107)
娱	乐	
幽	默	
爱	好	
阅	读	
运	动	(119)
锻	炼	(121)

理想花园篇

理想不抛弃苦心追求的人,只要不停止追求,你们就会沐浴在理想的光辉之中。

An ideal will never give up a dogged pursuer. So long as you do not stop pursuing, you will bathe in the glow of your ideal.

---巴金

理	想	(124)
真	理	(127)
光	明	(128)
希	望	(129)
	向	
	念	
	仰	
目	标	(140)
爱	国	(144)



奋	과	(147)
追	求	(149)
	事业追求篇	
	一个人在哪儿都能找到自己的天地,只要他肯付出代价。	ı
	A man can find his place wherever he goes so long as he	is
	willing to pay for it.	
	——亨利·詹姆·	析
事	<u>业</u>	(153)
工	作	(156)
劳	动	(160)
创	造	(162)
开	拓	(165)
竞	争	(168)
冒	险	(169)
成	功	(172)
失	败	(175)
	道德美德篇	
	个人美德包含在对自己或对他人皆有用或皆愉悦的心灵。	生
	质里。	
	Private virtues are contained in the nature of a heart that is	
	useful and pleasant to oneself and others.	
	——休·	英
道	德	(178)
美	德	(181)
		/



勤	勉	(183)
法	纪	(184)
教	养	(188)
礼	貌	(190)
品	格	(194)
性	格	(196)
心	灵	(197)
Œ	直	(201)
高	尚	(203)
善	良	(206)
谦	虚	(209)
骄	傲	(211)
爱	心	(212)
勇	敢	(214)
鱋	护	(215)

人生之旅篇

人生最美好的,就是在你停止生存时,也还能以你所创造的 一切为人民服务。

Life is the most beautiful, for even when you are no longer you call still serve tlle people with what you have created.

——奥斯特洛夫斯基





人生

人的一生可能燃烧也可能腐朽,我不能腐朽,我愿意燃烧起来。

Man's life may burn or decay. I wouldn't like to decay, but I'd like to burn.

——奥斯特洛夫斯基

人生每一寸时刻都应该有它高尚的目的。

Man should have a noble objecctive in every inch of his life.

-----髙尔基

每个人的一生是一场战役,那是一场长期的多灾多难的战役。

Everyone's life is a campaign, a long one full of calamities.

——艾匹克蒂塔

我们的生命虽然短暂而且渺小,但是伟大的一切都由人的手所造成。 人生在世,意识到自己的这种崇高的任务,那就是他的无上的快乐。

Although our life is ephemeral and trivial, we have created with our hands all that is great. It is one's awareness of his great task for his life that is his greatest happiness.

----屠格涅夫

人生最美好的,就是在你停止生存时,也还能以你所创造的一切为 人民服务。

Life is the most beautiful for even when you are no longer you can still serve the people with what you have created.

——奥斯特洛夫斯基





人生好像一盒火柴,严禁使用是愚蠢的,滥用则是危险的。

Life is like a box of matches. It is foolish to ban their use, but dangerous to abuse them.

-----芥川龙之介

人生的道路就像一条大河,由于急流本身的冲击力,在从前没有水 流的地方,冲刷出崭新的意料不到的河道。

The road of life is like a long river, because of the power of the currents, river courses appear unexpectedly where there is no flowing water.

----泰戈尔

人生的目的不是单调的,美也不是单调的,为爱美而美,也可以说为的是人生目的。因为爱美本来是人生目的的一部分。诉人生苦痛,写人生黑暗,也不能不说是美。

Life goal is not monotonous, nor is beauty. Beauty for its own sake is also life goal. Loving beauty is a part of life goal. Venting life grievances, writing life darkness are beauty.

——梁启超

人生真如大海中行舟,当你风平浪静,慢慢地从平静的海面驶行过来之时。倒也不觉得什么特殊、什么平安、什么庆幸,但你仍得提防随时可能袭来的飓风。

Life is a boat sailing on the sea. When it is sailing slowly and quietly on the calm sea. you may feel there is nothing special, unfortunate, and nothing to worry about, but you should be wary of hurricanes that may attack you at any time.

——许杰

人生布满了荆棘, 我所晓得的惟一办法是从那些荆棘上面迅速踏



过。我们对于自己所遭遇的不幸想得越多,它们对于我们的伤害就越大。

Life is thickly sown with thorns, and I know no other remedy than to pass quickly through them. The longer we dwell on our misfortunes, the greater is their power to harm.

----伏尔泰

人生一世,总有些片段当时看着无关紧要,而事实上却牵动了大局。

In the whole life, there are always some episodes which were re-garded unimportant but in fact decide the whole matter.

——萨克雷

在人生起步的时候遭到几次失败有绝大的实际益处。

There is the greatest practical benefit in making a few failures early in life.

----赫胥黎

人生中不时有些难得的时刻,凡事一经决定,就能影响久远。在这种 关键时刻,应该有勇气表示赞成或反对。

There is precious time in one's whole life, and everything that has been decided will have far reaching influence. At such a critical moment, one should have courage to agree or disagree.

----莫洛亚

人生是伟大的宝藏,我晓得从这个宝藏里选取最珍贵的珠宝。

Life is a great treasure, and I know how to select the most precious pearls and jewels from it.

——显克微支

对我来说,人生不是什么"短暂的烛光"。人生就是一支由我此时此 刻举着的辉煌灿烂的火把,我要把它燃烧得极其明亮,然后把它交给后



代的人们。

To me, life is not a "short candle power". Life is a magnificant torch held by me. I will light it brightly and pass it down to the later generation.

——萧伯纳

如果一个人决心享受人生,人生尽够他的享受。如果人们不能领略 我们这个尘世生活的乐趣,那就是因为他们没有深爱人生,而使生活变 得平凡、刻板而无聊。

If one is determined to enjoy life, life is colorful enough. If we call not appreciate pleasures of worldly life, it is because we have not loved life deeply and we make our life ordinary, dull and boring.

——林语堂

人生是一部地地道道的罗曼史,当人们勇敢地过着罗曼式的生活时, 它便会生发出远比任何虚构都要充满快乐的想象。

Life is indeed a romance. When people live a romantic life bravely, it will give out happier imagination beyond any fabrication.

---爱默生

成熟的过程是一门需要学习的艺术,它需要坚持不懈地努力。到了 五十岁,你已完成了对自己形象的塑造。如果成功的话,这时的形象将胜 于你的青春时代。

Maturation is an art which needs learning. Till the age of fifty, you have finished modelling your own image. If successful, this image will surpass your youth.

——曼内斯

人是一件多么了不起的作品! 理性是多么高贵,力量是多么无穷! 仪表和举止是多么端庄,多么出色! 论行动,是多么像天使,论了解,多么像



天神! 宇宙的精华,万物的灵长!

What a piece of work is a man! How noble is reason! How infinite in faculties! In form and moving, how express and admirable! In action, how like an angel! In apprehension, how like a god! The beauty of the world! The paragon of animals!

——莎士比亚

我们一生应该很好地生活和劳动,使给予我们的种子能在下一代开花,使给予我们的花朵能在下一代结果。这就是我们所说的生活进步意义。

We should so live and labor in our time that what came to us as seed may go to the next generation as blossom, and that what came to us as blossom may go to them as fruit. This is what we mean by progress.

——比彻尔



每个人的一生是一场战役,那是一场长期的多灾多难的战役。

Everyone's life is a campaign, a long one full of calamities.

---艾匹克蒂塔



生命

人最宝贵的东西是生命。生命属于人只有一次。一个人的生命是应当这样度过的:当他回首往事的时候,他不会因为虚度年华而悔恨,也不会因为碌碌无为而羞耻;这样,在临死的时候,他就能够说:"我整个的生命和全部的精力都已献给世界上最壮丽的事业——为人类的解放而斗争!"

Man's dearest possession is life. It is given to him but once, and he must live it in such a way as to feel no torturing regrets for wasted years, nor feel the burning shame of a mean and petty past; so at the time of death, he might say; all my life and strength have been given to the finest cause in all the world—he fight for the liberation of mankind.

----奥斯特洛夫斯基

人,是生命链索的一环,生命的链索是无穷无尽的,它通过人,从遥远的过去伸向渺茫的未来。

Man is a link in the chain of life, which extends through man from the remote past to the indefinite future.

----柯罗连科

众生互相传递着生命,正如赛跑的人一般,互相传递生命的火把。 Like runners, people pass the torch of life to one another.

——鲁克列斯

生命像一粒种子,藏在生活的深处,在黑土层和人类胶泥的混合物中,在那里,多少世代都留下他们的残骸。一个伟大的人生,任务就在于把



生命从泥土中分离开。这样的生育需要整整一辈子。

Like a seed, life is hidden in the recesses of life in the mixture of the black earth layer and the human daub. There generations upon generations have left their remains. A great life lies in the task of separating life from the clay, a task that takes a whole life.

——罗曼·罗兰

惟一使生命成为可能的是其令人永远无法忍受的不确定性,你不知道接下来会发生什么事。

The only thing that makes life possible is permanent intolerable uncertainty; not knowing what comes next.

——乌苏拉·奎因

人的生命是有限的,可是,为人民服务是无限的。我要把有限的生命,投入到无限的为人民服务之中去。

Life is limited but service to the people is limitless. I will put my limited life into limitless service to the people.

——雷锋

我知道,尽管机体非常复杂,生命依然简单质朴,当失去了最基本的简朴时,一切都将破碎。

But I know life is simple.however complex the organism may be; and everything goes to pieces when the living truth of the central sim-plieity is lost.

——泰戈尔

就像在画家的调色板上那样,在我们的生命中,只有一种颜色赋予生命和美术以意义,那就是爱情的色彩。

In our life there is a single color, as on an artist's palette, which



provides the meaning of life art.It is the color of love.

——夏加尔

我的名誉便是我的生命,二者寓于一体;夺去我的名誉,我的生命也就不复存在。

My honour is my life; both grow in one; Take honour from me, and my life is done.

——莎士比亚

我们生命中真正的生意不是去赶超别人,而是要突破自我。

Our very business in life is not to get ahead of others, but to get ahead of ourselves.

----蒙森

生命的最大用处是将其用于某些毕生精力都难以完成的事业上。

The great use of life is to spend it for something that overlasts it.

——詹姆士

生命很快就过去了,一个时机从不出现两次。必须当机立断,不然就 永远别要。

Life passes quickly and opportunity never knocks twice. You must make a prompt decision, or you never want to get it.

——罗曼·罗兰

只要活着,就应该做一些有益的事,从中领悟到生命的价值。能够自如地延展精神世界的人,值得我们尊敬。

Alive, one should do something useful to know the value of life. Those who can extend their mental world freely are praiseworthy.

——武者小路实笃